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پاسدار اصول تغییرناپذیر 
»نه شرقی و نه غربی« باشید

دانشــجویان دانشگاه ها باید با تمام توان خود در مراکزشان از انقلاب و اسلام 

دفاع کنند و فرزندان بســیجی ام در این دو مرکز، پاســدار اصول تغییرناپذیر »نه 

شرقی و نه غربی« باشند.
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روایت آیت الله مکارم شیرازی
 از ۸0 سند ارتباط تکفیری ها با عربستان

استاد درس خارج حوزه گفت: خطر تکفیری ها در واقع همه 
دنیا را تهدید می کند که البته ما در مورد زادگاه این خطر مطالعات 
زیادی کردیم و 80 سند معتبر به دست آوردیم و متوجه شدیم 

که آبشخور اصلی آن وهابیت عربستان سعودی است.
به گزارش خبرگزاری رسا، این مرجع تقلید در دیدار با زلفی کی حسن، 
رئیس مجلس مشــورتی اندونزی و جمعی از اعضای این مجلس، این 
گونه دیدارها را فرصت بســیار خوبی دانست که مسائل مشترک در آن 
مطرح می شود و با تأکید بر اینکه ما اندونزی را بزرگترین کشور اسلامی 
می دانیم، اظهار داشت: در مورد اندونزی همیشه با احترام و عظمت در 
میان ما صحبت می شود به ویژه اینکه مسلمانان این کشور مسیر اعتدال 

را طی می کنند.
وی با اشاره به جریانات تکفیری منطقه این مسأله را خطری برای 
دو کشــور دانست و افزود: خطر تکفیری ها در واقع همه دنیا را تهدید 
می کنــد که البته ما در مــورد زادگاه این خطر مطالعات زیادی کردیم 
و 80 ســند معتبر به دســت آوردیم و متوجه شدیم که آبشخور اصلی 
آن وهابیت عربستان سعودی است. آیت الله مکارم شیرازی تأکید کرد: 
باید همه ما هوشــیار باشیم و دست به دست هم بدهیم تا این خطر را 
از مســلمانان دفع کنیم و حتما می دانید در چچن یک همایش بزرگ 
در مورد وهابیت برگزار شــد که علمای بزرگ اهل سنت از جمله شیخ 
الازهر هم در آن همایش حضور داشت و در پایان آن بیانیه ای مبنی بر 

اینکه وهابیت از جمله مذاهب اسلامی نیست، صادر شد.
اســتاد درس خارج حوزه با بیان اینکه جمعی از وهابی ها خودشان 
را از تکفیری ها جدا می دانند، بیان داشــت: ما با آنها کاری نداریم بلکه 
سخن اصلی ما با وهابیت تکفیری است که در همین راستا بنده کتابی 
با عنوان »وهابیت بر ســردوراهی« نوشتم و در آن تکفیری ها را از غیر 
تکفیری ها جدا کردم ولی آنچه فعلا در جهان تبلیغ می شــود، وهابیت 

تکفیری است که برادران ما در اندونزی باید مراقب نفوذ آنها باشند.
این مرجع تقلید گفت: وهابیت می گوید شیعه قائل به تحریف است 
در حالی که شــما در هرکجای ایران بروید، تمام قرآن ها یکی اســت و 
حتی یک کلمه آن با دیگر قرآن ها تفاوتی ندارد، بنابراین شما می توانید 

از نزدیک این دروغ را متوجه بشوید.
وی شــیعه را در صف نخست برای مبارزه با تکفیری ها دانست و با 
اشاره به برگزاری دو کنگره جهانی و دعوت از علمای 80 کشور اسلامی 
راجع به مسئله تکفیر، ابراز داشت: ما در ایران پرچم مبارزه با تکفیری ها 
را بردوش کشیده ایم بنابراین شما نیز دوستانی مثل ما را از دست ندهید 

و در کنار ما بمانید.
آیت الله مکارم شیرازی امنیت موجود در ایران را مثال زدنی دانست 
و با اشاره به دروغ بزرگ وجود ناامنی در ایران که توسط معاندان نظام 
اســلامی القا می شود، خاطرنشان کرد: شما امروز با حضور در کشور ما 
امنیت را به چشــم می بینید و متوجه کذب بودن سخنان دشمنان ما 
می شوید؛ ما شما را دوست داریم و آماده هرگونه همکاری با شما هستیم.

وزیر امور خارجه  از پکن به توکیو رفت
ظریف: هیچ سقفی در ارتقای روابط 

ایران و چین وجود ندارد
وزیر امور خارجه کشورمان در نشست مشترک تجار ایرانی و 
چینی گفت: هیچ سقفی در ارتقای روابط ایران و چین وجود ندارد.

»محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه کشورمان صبح سه شنبه در 
دومین روز ســفر خود به چین، با حضور در دانشگاه پکن با رئیس این 
دانشگاه دیدار و رایزنی کرد. در این دیدار »لین جین خوا« گزارشی از این 
دانشگاه ارائه و بر اهمیت همکاری های علمی بین ایران و چین تاکید کرد.

ظریف همزمان با روز دانشــجو درجمع دانشــجویان دانشگاه پکن 
سخنرانی کرد.

وی گفت: آیا می توان گفت که آمریکا اکنون به خاطر اشغال افغانستان 
و عراق امن تر است؟ آیا ناامنی در یک منطقه و یک کشور به امنیت در 
کشور دیگر ختم شود؟ شاهد هستیم که این گونه نیست. درباره محیط 
زیســت نیز وضع همین طور است. باید جور دیگر فکر کرد باید به این 

نتیجه رسید که به قیمت ناامنی جای دیگر نمی توان به امنیت رسید.
وزیر امــور خارجه ادامه داد: نگاهی به ســوریه و جنگ گروه های 
تروریستی نشان می دهد که مسایل می تواند به دیگر مناطق سرایت کند 
درســت مانند بیماری واگیری است که مثلا در مالزی اتفاق می افتد و 
نمی توان جلوی انتقال آن را به دیگر جاها گرفت؛ بنابراین در این وضعیت 

بیماری تروریسم و افراط گرایی به جاهای دیگر سرایت خواهد کرد.
در حاشیه حضور و ســخنرانی ظریف در دانشگاه پکن، تعدادی از 
دانشجویان ایرانی شاغل به تحصیل در دانشگاه های چین با وزیر خارجه 

کشورمان از مشکلات خود گفتند.
به گزارش ایســنا، دانشــجویان ایرانی در این دیدار  به بیان برخی 
مشــکلات بانکــی و تحصیلی خود در این کشــور پرداختند. برخی از 
این دانشــجویان به ظریف اعلام کردند که برخی از بانک های چینی از 
جمله بانک ICBC برای افتتاح حساب و دیگر مسایل مربوط به آن با 

دانشجویان ایرانی همکاری  نمی کنند.
 مشکلات بانکی

وزیر خارجه کشــورمان در نشست مشترک تجار ایرانی و چینی در 
پکن گفت: هیچ سقفی در ارتقاء روابط دو کشور وجود ندارد.

ظریف افزود: من اعلام می کنم که ما چین را شریک راهبردی ایران 
می دانیم. چین دوست ما در شرایط دشوار بوده است و یقین داریم که 

روابط دو کشور بهتر از این هم ادامه خواهد یافت.
وی در ادامه گفت: امیدوارم که روابط دو کشور با توجه به این سفرها 
ارتقا پیدا کند و با تلاش همکاران ما مشــکلاتی از جمله مسائل بانکی 
و ویزا حل شــود . وزیر خارجه کشــورمان در شامگاه سه شنبه به وقت 

محلی، پکن را به مقصد توکیو ترک کرد.
سفر دوره ای ظریف به چند کشور آسیایی از روز شنبه آغاز شد. او ابتدا 
به هند رفت و در اجلاس قلب آسیا شرکت کرد. ظریف در بامداد دوشنبه 

وارد پکن شد و در جریان  این سفر با مقامات این کشور دیدار کرد.
از سوی دادگاه کیفری رژیم سعودی اعلام شد

صدور حکم اعدام 1۵ شیعه عربستانی 
به اتهام جاسوسی برای ایران

دادگاه کیفری عربستان 15 نفر از شیعیان نخبه عربستان را 
به اتهام جاسوسی برای ایران به اعدام محکوم کرد.

دادگاه کیفری عربستان اعلام کرد 15 نفر را به اتهام جاسوسی برای 
ایران به اعدام محکوم کرده است.

روزنامه »عکاظ«، گزارش داده بود که 32 متهم ]30 عربستانی، یک 
ایرانی و یک افغان[ به اتهام همکاری با سازمان اطلاعات ایران محاکمه 
شده اند. به گزارش فارس، بر اساس این خبر عربستان مدعی است این 
افراد اسناد و اطلاعات مهمی در زمینه نظامی عربستان را به ایران ارائه 
داده که امنیت ملی و امنیت نیروهای مسلح سعودی را به خطر انداخته 
است. عکاظ اعلام کرده بود که شماری از این افراد از چهره های سرشناس 
در زمینه اقتصاد و دانشگاه های عربستان هستند و در مکه، مدینه، ریاض 

و منطقه شرقیه بازداشت شده بودند.
گروهی از شیعیان نخبه عربستانی و غیر عربستانی که در رسانه های 
سعودی به »باند جاسوسان ایرانی« معروف شده اند در ماه مارس و می سال 
2013 بازداشت شدند، این افراد اغلب از شیعیان سرشناس عربستانی 
هستند که به دلیل مخالفت با سیاست های کشورشان یا انتقاد از حاکمیت 

به جاسوسی برای ایران متهم شده اند.
در همان وقتی که این افراد بازداشت شده بودند گروهی از چهره های 
سرشناس شیعیان عربســتان با صدور بیانیه ای اظهارات وزارت کشور 
عربســتان و اتهام جاســوس زدن به این افراد را محکوم کرده و آن را 

ادعایی بی اساس توصیف کرده بودند.
تعدادی از چهره های شاخص شیعیان عربستان تأکید کرده بودند که 
همه افرادی که به اتهام جاسوسی برای ایران بازداشت شده اند از اساتید 
دانشگاه، بازرگانان، پزشک و از افراد مقاومی هستند که وزارت کشور با 
وارد کردن این اتهامات تلاش می کند نگاه ها را از مطالبات برای اصلاح 

سیاسی دور کرده و محاکمه ای ناعادلانه را برای این افراد رقم بزند.

وزیر دادگستری در پاسخ به سوال یکی از 
نمایندگان در باره قاچاق کالا در کشــور اظهار 
داشت : به اندازه مسئولیت و سهم خود برای رفع 
بلای خانمان سوز قاچاق از کشور تلاش می کنم. 
محمد دهقان نماینده مردم طرقبه و چناران در 
مجلس در توضیح ســوال خــود از پورمحمدی وزیر 
دادگســتری اظهار داشت: ما می دانیم با ورود کالای 
قاچاق به کشور به کارخانجات داخلی ضربه اساسی 
وارد می شود، کارگران بیکار می شوند، اقتصاد ضربه 
می خورد و فساد در کشور رایج می شود، از این جهت 

در بیان این مطلب همه با هم، هم داستان هستیم.
دهقان تصریح کرد: در مجلس نهم در ســال 92 
قانونی برای مبارزه با قاچاق کالا و ارز با همکاری هر 
سه قوه به تصویب رسید که اذعان داریم قانون جامع 
و کارشناسی شده ای اســت، اما متأسفانه این قانون 
سه سال است که تنها روی کاغذ مانده و هیچ یک از 

بندهای آن اجرا نشده است.
وی با بیان اینکه می خواهیم بدانیم سرنوشت این 
قانون به کجا رسیده است ، تصریح کرد: خوشبختانه 
آقای وزیر می گویند بســیاری از آیین نامه های آن در 
شهریور و مهرماه تصویب شده است و شاید این اتفاق 
بعد از طرح سوال در تیرماه رخ داده باشد اما هدف از 

طرح این سوال پیشگیری از قاچاق کالا است.
وی اضافه کرد: طبق ماده 5 قانون مبارزه با قاچاق 
دولت باید ســامانه های الکترونیکی هوشمندی برای 
نظارت بر فرآینــد واردات و صادرات قرار می داد، اما 
هنوز این کار انجام نشده است، همچنین باید شاهد 
تهیه سامانه نرم افزاری برای نظارت بر تجارت باشیم 

که این اتفاق نیز رخ نداده است.
دهقان خاطرنشــان کــرد: آقــای پورمحمدی 
می گویند این کار را باید انجام بدهیم، اما ســوال این 
است که شما سه سال فرصت داشتید و باید این کار 
را انجام می دادید، طبق ماده 13 باید طرح شناسه دار 
شدن و کد رهگیری برای کالاها را اجرا می کردیم که 

اجرا نکردیم؛ در موضوع ورودی و خروجی های کشور 
دولت باید مسیرهای حمل و نقل را به امکانات فنی 
مناسب تجهیز می کرد که این کار نیز انجام نشده است.

دهقان با بیان اینکه نیاز به گشــتن برای یافتن 
کالای قاچــاق وجــود ندارد، گفت : در بــازار انواع و 
اقســام کالای قاچاق یافت می شــود و من متأسفم 
که عرض کنم همین که بعضی مســئولین دلســوز 
تعزیرات می خواهند با قاچاق داخل بازار مبارزه کنند 
که هم قانون و هم دستور مقام معظم رهبری است، 
رئیس جمهور نامه می نویسد که شیوه نادرستی برای 
مبــارزه با قاچاق پیش گرفته اند، بــا قاچاق باید در 
مرزها مبارزه کرد نه در بازار و مغازه ها ؛ اما من یادآور 
می شــوم جناب آقای روحانی! شما به عنوان رئیس 
ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز باید بند اول قانون 
مبــارزه با قاچاق را بخوانید که می گوید با قاچاق هم 
باید در مرزها و هم در بازار مبارزه کرد ، چرا شــما به 
عنوان رئیس جمهور نامه نوشته و جلوی افرادی که با 

قاچاق مبارزه می کنند را گرفته اید؟!
قانون مبارزه با قاچاق
 قانون جامعی است 

مصطفی پورمحمدی وزیر دادگستری در نشست 
علنی دیروز مجلس در پاسخ به سوال محمد دهقان 
نماینــده مردم طرقبه و چناران در مــورد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز ، اظهار داشــت: به اندازه مسئولیت و 
ســهم خود برای رفع این بلای خانمان سوز از کشور 
تلاش می کنم ، قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز که به 
تصویب مجلس رسید، قانون جامع و خوب است هر 
چند اشکالاتی به این قانون وارد است ، اما بررسی های 
سنگینی برای تصویب این قانون صورت گرفته و این 

قانون راه مبارزه را مشخص کرده است.
پورمحمدی با اشــاره به اینکه هدف گذاری ها و 
بسترســازی ها در قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز به 
خوبی صورت گرفته است، تصریح کرد: برای مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز می توان به این قانون متکی بود، هر 

چند چنین پدیده گســترده و مهمی نیاز به اقدامات 
عملی فراوانی دارد.

وی با اشاره به آمار قاچاق کالا و ارز در کشور طی 
سال های مختلف، گفت : بر اساس آمارها قاچاق در سال 
84 به میزان 6 میلیارد دلار بوده و در سال 92 با شروع 
کار دولت یازدهــم این عدد بالغ بر 25 میلیارد دلار 
شــده است؛ هر چند که در این آمار و ارقام اشکالات 
و نقدهایی وارد اســت، اما موسسات کارشناسی باید 
در خصــوص میزان قاچاق آمارهای دقیقی ارائه کند 
که آیا این ارقام ارائه شده صحیح بوده است یا خیر.

وزیر دادگستری در بخش دیگری از سخنانش با 
بیان اینکه با اتکا به قانــون مبارزه با قاچاق کالا ارز 
و پیگیری مجلس و دولت طی سه سال گذشته این 
رقم در ابتدای سال 95 به 15/2 میلیارد دلار رسیده 
است ، افزود: آمار قاچاق حدود 15 تا 20 درصد کاهش 
پیــدا کرد و روند مبارزه با قاچــاق به صورت جدی 

پیگیری می شود.
وی همچنین گفت: امیدوارم پایان امسال حجم 
کالای قاچاق به حدود 10 میلیارد برسد که این رقم 
بــرای همه ناراحت کننده اســت و این حجم کالا به 

معنای بیکاری و واردات کالای نامرغوب است.
دهقان پس از استماع توضیحات وزیر دادگستری، 

از پاسخ های وی قانع شد.
سوال قاضی پور

 از وزیر دادگستری 
گفتنی است نمایندگان مجلس در جلسه علنی 
دیروز همچنین ســوال نادر قاضی پور نماینده ارومیه 
از مصطفی پورمحمدی وزیر دادگستری را مورد بحث 

و بررسی قرار دادند.
قاضی پور در این سوال از وزیر دادگستری پرسید: 
چرا استانداری و دادگستری خراسان رضوی و دولت 
در پرونده پدیده شاندیز به صورت غیرکارشناسی وارد 
شدند و در اثر عدم تدبیر کافی و طول دادن رسیدگی 
این مســائل به سرمایه صدها هزار نفر از مردم کشور 

لطمه وارد کردند؟
قاضی پور پس از استماع پاسخ های وزیر به سوالش 
اعلام کرد که از قانع نشده است ، سپس پزشکیان این 
ســوال را به رأی وکلای ملت گذاشت که نمایندگان 
بــا 68 رأی موافق ، 82 رأی مخالف و 8 رأی ممتنع 
از 211 نماینده حاضر در صحن علنی ، سوال از وزیر 

دادگستری را وارد ندانستند.
تذکر و نطق های نمایندگان

محمدحسین فرهنگی نماینده مردم تبریز در تذکر 
آیین نامه ای با اســتناد به ماده 104 و 147 آیین نامه 
داخلی از در دســتور کار نبودن بررسی حادثه ریلی 

سمنان در دستور کار مجلس انتقاد کرد.
حبیب الله نیکزادی پناه نماینده مردم بم ، ریگان، 
فهرج و نرماشیر نیز در نطق میان دستور خود گفت: 
لازم است دولت برای مقابله با نقض برجام با توسعه 
دیپلماسی اقتصادی در دوران پسابرجام و لحاظ کردن 
عمق بخشــی و درنظرگرفتن بحث اقتصاد مقاومتی 

اقدامات لازم را انجام دهد.
نظر افضلی  نماینده مردم نهبندان و سربیشه نیز 
گفت: در 15 سال گذشته 38 درصد روستاهای استان 

خراسان جنوبی خالی از سکنه شده اند.
زهرا ساعی نماینده مردم تبریز در مجلس نیز با 
بیان اینکه باید با برخورد لازم با مقصران فاجعه برخورد 
دو قطار مســافربری در سمنان صورت گیرد ، گفت: 
مجلس و دولت خود را موظف می دانند علل سیستمی 
وقوع چنین اتفاقات ناگواری را مورد شناسایی قرار داده 

تا از تکرار آن پیشگیری شود.
گفتنی است در جلســه علنی دیروز سؤال ملی 
14 نفــر از نمایندگان از چیت چیان وزیر نیرو درباره 
علت بی توجهی وزیر به آثار تخریبی زیست محیطی 

در صحن علنی پارلمان اعلام وصول شد.
نماینــدگان همچنیــن در مصوبه ای مقــرر کردند 
امتیازبندی و تعیین اعضای هر کمیســیون به ترتیب از 
کمیسیون هایی که بیشترین متقاضی دارند، انجام می شود.

شــورای  رئیس  مجلس  لاریجانی  علی 
اسلامی دیروز در نشست مطبوعاتی با اصحاب 
رســانه گفت که در مورد حقو ق های نجومی 
چون دستگاه های دولتی ورود پیدا نکردند، 

دیوان محاسبات پیگیری خود را ادامه داد.
لاریجانی در این نشســت مطبوعاتی ضمن رد 
احتمال تمدید دوباره برنامه پنجم گفت: کمیسیون 
تلفیق قرار است در 3 شیفت کاری این لایحه را به 
نتیجه برساند تا از هفته آینده بتوانیم لایحه برنامه 

ششم را در مجلس بررسی کنیم.
رئیس  مجلس شــورای اســلامی در پاسخ به 
ســؤالی درباره اقدام اخیر کنگره و ســنای آمریکا 
برای تصویب تحریم ها علیه ایران به مدت 10 سال 
گفت: ایران خلأ قانونی تصمیم گیری در این زمینه 
ندارد اما از نظر اجرای این ساز و کارها باید شورای 
هسته ای یا همان شورای نظارت بر برجام مسائل 
را مورد بررســی قرار دهد از سوی دیگر این اقدام 
آمریکا نوعی مکاری بود و آنها به دنبال این هستند 

که چکشی را بالای سر قانون برجام نگه دارند.
رئیس  مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سؤالی 
درباره توافق نامــه برجام گفت: در برخی بخش ها 
عجله ای وجود داشت، یعنی در مسیر مذاکرات هر 
زمانی را نمی توان برای تشکیل جلسات تعیین کرد، 
زیرا طرف های مقابل نیز باید زمانی را برای این امر 
می گذاشــتند و برخی اوقات این زمان های تعیین 
شده با یکدیگر جور درنمی آمد و مجبور بودند در 

هر نشست گامی به جلو بروند.
لاریجانی افزود: از طرف دیگر به خاطر دارم که در 
مذاکرات، تیم مذاکره کننده کشورمان اعلام می کرد 
که تمدید قانون 10 ســاله پس از آنکه تمام شود، 
نقض برجام اســت، اما هیئت آمریکایی این مسئله 
را قبول نمی کرد و می گفت که این مســئله امتداد 
است و قانون نویسی جدید نیست، اما ما می گفتیم 

که این اقدام یک وضع قانون جدید است. البته وزیر 
امور خارجه در ایــن رابطه گفت که جان کری در 
مذاکرات تاکید کرده که حق با ایران است. در این 
رابطه برخی اروپاییان تفاسیر متفاوتی داشتند، که 
در نهایت شاهدیم این ابهامات دچار بروز مشکلات 
شده است. البته در توافق هسته ای در یک نقطه به 

این عنوان اشاره شده و اسم آن آمده است.
به گفته رئیس  مجلس در شرایط کنونی راهکار 
در برجام تعریف شده؛ به طوری که اگر کشوری از 
طرف های مذاکره کننده برجام را نقض کردند این 
مسئله به شــورای کارشناسی طی اعتراضی ارائه 
می شــود و پس از آن در شورای وزرا و سپس در 
شورای امنیت مورد رسیدگی قرار می گیرد. حال به 
نظر من تصمیم مجلس آمریکا یک کار ایذایی بود و 
حتی در این مسیر هم اظهارات حاشیه ای را مطرح 
کردند، به طوری کــه نمایندگان آمریکایی اعلام 
کرده اند که ما باید ابزاری در دست داشته باشیم تا 

رفتار ایران در سایر شمول طبق نظر ما انجام شود 
که به طور حتم این امر یک گستاخی بزرگ است.
لاریجانی همچنین در پاســخ به سؤالی درباره 
آینده همکاری های ایران با روســیه ، چین گفت: 
چندین راهکار وجود دارد. مواضع چین از ســوی 
وزیر خارجه چین به روشــنی مطرح شــده است. 
روس ها نیز با ما همفکری دارند و با دیگر اعضا نیز 
گفت وگو خواهیم کرد اما باید دقت داشت که این 
توافق هســته ای، توافق ایران و آمریکا نیست بلکه 
این یک توافق در سطح بین المللی است چرا که در 
سازمان ملل تصویب شد و بر اساس آن قطعنامه ای 
نیز صادر کردند و قرار نیست در داخل یک کشور 
در مورد آن تصمیم گیری کرده و آن را بر هم زنند. 
ایران مدعی خواهد شد و ساز و کارهای حل آن را 
فراهم می کند در واقع این یکی از چالش هایی است 

که به وجود آمده و باید آن را بررسی و حل کرد.
رئیس  مجلس درباره تاخیر دولت در رسیدگی 

به بحث حقوق های نجومی که با گلایه رهبر معظم 
انقلاب نیز همراه بود، گفت: ســرعت عمل در این 
موضوع قطعا ضروری اســت، همان گونه که مقام 
معظم رهبری تاکید دارند، باید پول های گزافی که 
به برخی از مدیران داده شده، برگردد لذا خواسته 

ایشان بسیار درست و سنجیده است.
لاریجانــی در ادامه افزود: ایــن گزارش هنوز 
کامل نشده و درخواست مقام معظم رهبری سبب 
شــد دیوان محاسبات نیز فعال تر شــود. در واقع 
دســتگاه های دولتی که می بایست از ابتدا موضوع 
را بررســی و پول های اضافی را برمی گرداندند، اما 
چون ورود پیدا نکردند، دیوان محاسبات پیگیری 
خود را ادامه داد. بنابراین گزارش دیوان محاسبات 
در خصوص حقوق های نجومی بسیار کامل بود و 
طبق گفته دیوان محاسبات از 96 تا 97 هزار مدیر 

تنها 387 نفر دریافتی خارج از عرف داشتند.
وی افزود: بنابراین گام بعدی در این خصوص 
به 2 قسمت تقســیم می شود؛ یک، آنهایی که به 
صورت ظاهری از قانون استفاده کرده ولی تخلف 
کرده اند که گفته می شــود این افراد دریافتی های 
خــود را بازگرداندند و چند نفر دیگر هم که باقی 
مانده اند نیز باید اقدامات قانونی برای آنها انجام شود. 
دوم اینکه باید تأکید کرد دیوان محاسبات در این 
زمینه به خوبی اقدام کرد و برخی پرونده های افراد 
متخلف در خصوص حقوق های نجومی در دادگاه 

و دادسرا باز و مطرح است.
وی در پاسخ به سؤال خبرنگار دیگری در رابطه 
با حســاب های قوه قضائیه گفت: آن طور که وزیر 
اقتصاد بررســی و اعلام کــرده و به من هم گفته 
اســت این است که بررســی شده و این حساب ها 
متعلق به قوه قضائیه اســت. این که کسی دنبال 
چیز دیگری می گردد، ما کاری به آن نداریم؛ مرجع 

وزیر اقتصاد است.

سرویس سیاسی -
در حالــی که بیش از یک ســال اســت 
روزنامه های زنجیره ای با انواع و اقسام تیترهای 
درشــت از برجام به عنــوان پیروزی بزرگ و 
تاریخی ایران یاد می کنند، مدیرمسئول روزنامه 

شرق اعتراف کرد برجام را بزک کرده اند!
پــس از روی کار آمدن دولت یازدهم زمزمه های 
مذاکرات هسته ای با غرب برای رسیدن به توافقی که 
برای هر دو ســمت مذاکره نتیجه مثبت داشته باشد 
آغاز شد. مدافعان مذاکرات هسته ای در آن روزها همه 

معضلات و مشکلات را به تحریم ها پیوند می زدند.
اما مخاطب این گونــه اظهارات ملت ایران بودند 
که سابقه ای سیاه از آمریکا در ذهن شان نقش بسته 
بود؛ سابقه ای که به واسطه اقدامات آمریکا علیه مردم 
ایران به وجود آمده بود. از طرف دیگر آمریکا برای ملت 
ایران نماد تمام عیار بدعهدی و کارشــکنی و دخالت 
و دشــمنی بود و ایرانیان نمونه ای از این عهدشکنی 
را در توافق نامه الجزایر که میان ایران و آمریکا بسته 
شده بود به خاطر داشتند و در خاطرشان مانده بود که 
چگونه این دولت مستکبر به هیچ کدام از تعهداتش در 
توافق نامه الجزایر عمل نکرد. نه تنها پایبند به تعهداتش 
نبود بلکه با بهانه های واهی در سال های بعد شرایط را 

برای ملت ایران سخت تر کرد.
در زمانی که بحث های پیرامون مذاکرات هسته ای 
مطرح شد روزنامه های زنجیره ای و مدعی اصلاح طلبی 
از جمله روزنامه شرق وظیفه ای را بر عهده داشتند که 
همانا بــزک کردن این مذاکرات بود. آنها از اغراق به 

بهترین شکل استفاده کردند؛ هم در سیاه نمایی گذشته 
و عاقبــت نرفتن به پای میز مذاکره و نتایج تحریم و 
هم در آرایش مذاکرات با غرب و دنیای پس از توافق.

روزنامه های زنجیره ای در جهت آنچه باب پسند 
خودشــان بود اعتماد مردم را به بازی گرفتند و این 
موضوع در روزهای پس از توافق به اوج خود رســید. 
این روزنامه ها پس از توافق با تیترهایی از این دست 

وظیفه خود را به نحو احسن به انجام رساندند:
- بی نظیر در تاریخ

- آغاز پایان تحریم ها
- پیروزی بدون جنگ

- فروپاشی سازمان تحریم ها
- اینک بدون تحریم 

آنچــه در ادامه می خوانید گفت وگوی حســین 
دهباشی با »مهدی رحمانیان« مدیرمسئول روزنامه 
شــرق اســت. وی در این گفت وگو به صراحت اقرار 
می کند که در شــرایطی که نگاه ها نسبت به آمریکا 
مثبت نبوده است وظیفه آنها بزک کردن این مذاکرات 

بوده است:
دهباشی: بخشی از وعده ها را دولت باید پاسخگو 
باشد، بخش دیگر را کسانی باید پاسخ دهند که اینها را 
انعکاس دادند، آیا شما قبول ندارید که در همان ایام 
توقعی در جامعه ایجاد شــد که بخش قابل توجه آن 
توسط رسانه ها )البته به جز صدا و سیما( ایجاد شد.

رحمانیان: حداقل شــما که نباید این حرف را 
بگویی، شــما شــاهد بودی که از دوستان دولت و از 
نزدیــکان رئیس جمهور به شــرق می گفتند کیهان 

اصلاح طلب ها. وقتی این اســت یعنی ما آنجا دولت 
را نقد می کنیم.

دهباشــی: منظور من این است که برجام را به 
صورت دیگری نیز می توان دید. از منظر مبالغه ای که 
در رابطه با توقعات مردم ایجاد شد و امروز اگر بعضی 
تمسخر می کنند از منظر بررسی با توقعاتی است که 

در آن زمان ایجاد شد.
رحمانیان: من مبالغه را قبول دارم. این مبالغه ها 
باید می شد به این خاطر که فضا خیلی فضای تنگ و 
ترشی بود، دولت باید در حقیقت این موضوع را قدری 

بزک می کرد که بتواند حرفش را به کرسی بنشاند.
دهباشی: این کار یعنی کار روابط عمومی دولت. 
شما عملا در جایگاه پروپاگاندای رسانه ای آن روزی 

که تیتر زدید: تحریم ها فروپاشید...
رحمانیان: این ها حرف های رئیس جمهور بود.

دهباشی: شما ننوشتید »روحانی:...« این بازی با 
اعتمادی است که به روزنامه وجود دارد.

رحمانیان: در نامه ای که روحانی به رهبر نوشت، 
قید کرد که ساختار تحریم ها فرو پاشید.

دهباشی: امــا واقعیت این اســت که بخشی از 
اعتباری که برجام در روز اول پیدا کرد به اعتبار سخن 
دولت نبود ) چرا که هیچ دولتی نمی گوید ماست من 
ترش است( بلکه بخشی به اعتبار روزنامه هایی مثل 
شرق و اعتماد و روزنامه های دیگر بود. این تصور بود 
که تیم خبری و تیم تحلیلی شما به این جمع بندی 
رسیده است که براساس قراینی تحریم ها تمام شد و 
از هم پاشید. من که حداقل شما می دانید بخشی از 

دلم با این دولت است امروز این نقد را دارم که درست 
است که از سد افکار عمومی رد شدیم اما امروز تیتر 
شماســت که کیهان آن را برمی دارد و کار می کند. 
اگرچه کیهان همیشــه بهانه خودش را پیدا می کند 
اما این بار  به درســتی تیتر می زند که یادتان هست 
که گفتید تحریم ها فروپاشید؟ این مبالغه ها را در برابر 
چشم ها قرار می دهد. با این منظر آن دستاورد درستی 

که شما می گویید هم زیر سوال می رود.
رحمانیان: اگر آن روند ادامه پیدا می کرد فروش 
نفت ما به صفر می رسید. می دانید که در جنگ های 
صدر اســلام هل من مبارز می طلبیدند، یا اینکه یک 

سری شعار می دادند.
دهباشی: ولی حالا ما در شرایط جنگ نیستیم.
رحمانیان: ما الان در شــرایط جنگ اقتصادی 

هستیم.
دهباشی: ما در شرایط جنگ با مردم خودمان که 
نیستیم. من می خواهم بگویم که آن تیترهای بیش 
از حد مثبت یا حداقل من یادم هست که اگر اشتباه 
نکنم چهار بار وعده ســوار شدن بر هواپیماهای نو را 

در شرق دیدم.
رحمانیان: الان اتفاق افتاده است.

دهباشی: کدامش اتفاق افتاده؟ آیا یک هواپیما 
وارد کشور شده است؟

رحمانیان: هواپیما مثل قرقره نیســت که بشود 
یک شبه آن را سرهم کرد.

دهباشــی: بالاخره این اتفاق رخ نداده اگر چه 
امیدواریم این اتفاق بیفتد.

اعتراف دیرهنگام مدیر مسئول شرق
برجام را بزک كردیم

لاریجانی در نشست خبری:

عدم ورود دستگاه های دولتی
باعث شد دیوان محاسبات پیگیر حقوق های نجومی شود

در صحن علنی مجلس

دهقان: قانون مبارزه با قاچاق 3 سال است روی کاغذ مانده
وزیر دادگستری: قاچاق تا پایان سال به 10 میلیارد دلار می رسد

گزارش خبری - تحلیلی کیهان

فاجعه برجام
نتیجه غفلت از هشدارهای رهبری است

استاد محمدحسین خاکساران 
از مبارزین انقلاب و معلم قرآن

 دار فانی را وداع گفت
قزوین - خبرنگار کیهان

در   1321 متولد ســال  خاکساران 
قزوین از زندانیان سیاسی پیش از انقلاب 
بود که 34 ماه در زندان های رژیم پهلوی 
شکنجه شد. وی در زندان های ساواک با 
مرحوم  و  علی شریعتی  رجایی،  شهید 

عسگراولادی  هم بند بود.
بنیــاد جانبــازان بــرای وی 30 درصد 
جانبازی ثبت کرد و پس از آزادی از زندان مسئولیت هایی مانند سرپرستی کمیته 
مشــترک قزویــن را بر عهده گرفت تا اینکه با آغاز جنــگ تحمیلی در جبهه ها و 
ستادهای پشتیبانی به خدمت رسانی پرداخت که مسئولیت ستاد کمک رسانی جبهه 

غرب کشور از جمله آنها بود. 
خاکساران همچنین در مســئولیت های ریاست صدا و سیمای گیلان، تبریز، 
قم، ریاست اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی قزوین نمایندگی صدا و سیما در دهلی نو 
خدمت کرد. وی از سال های دور جزو فعالان امور کتابخانه های قزوین بود و مدتی 

هم در حوزه و دانشگاهها به تدریس می پرداخت.
محمدحسین خاکساران همچنین عضو و سخنگوی سابق شورای اسلامی شهر 
قزوین بود که تا پایان دوره ســوم فعالیت شورای اسلامی شهر قزوین در انتخابات 

شرکت نکرد و در مرکز پاسخگویی پرسش های دینی فعالیت کرد.
 پیکر مطهر آزاده و جانباز محمدحسین خاکساران، با حضور مسئولان و مردم 
شهیدپرور به ویژه خانواد ه های  شاهد و ایثارگر دیروز  در امامزاده حسین)ع( قزوین 

تشییع  شد.
مراسم شام غریبان این جانباز و آزاده مجاهد انقلابی امروز از ساعت 8 تا 9:30 

صبح در مسجد محمد رسول الله)ص( قزوین برگزار می شود.

بقیه از صفحه 2
پاسخ به دروغ بزرگ!

اکنون ادعا می شود همه جزئیات مذاکرات با رهبر عزیز انقلاب هماهنگ 
می شده و طبق نظر ایشان کار انجام شده است! این ادعای کذب حالا مطرح 
می شود که تشت رسوایی برجام بر زمین افتاده و باید برای آن دنبال شریک 

جرم و حتی آمر گشت!
احتمال دارد مدتی بعد برخی مقامات دولتی سخنرانی کنند و بگویند 
ما اصلا دنبال مذاکره و برجام نبودیم! به اصرار و دســتور رهبری رفتیم و 

اینکار را کردیم!
اما حقیقت آن است که رهبر انقلاب این روزها را پیش بینی می کردند 
و به این ادعای کذب قبلا پاسخ داده بودند:» آیا جزئیّات مذاکرات هسته ای 

تحت نظر رهبری است؟ 
بنده در جزئیّات مذاکره دخالتی نکردم، بازهم نمی کنم؛ من مسائل کلان، 
خطوط اصلی، چهارچوب های مهم و خطّ قرمزها را به مسئولین کشور همواره 
گفته ام؛ عمدتاً به رئیس جمهور محترم که ما با ایشان جلسات مرتبّ داریم، 
و موارد معدودی هم به وزیر محترم خارجه؛ خطوط اصلی و کلیّ. جزئیّات 
کار، خصوصیّات کوچک که تأثیری در تأمین آن خطوط کلان ندارد، مورد 
توجّه نیست؛ اینها در اختیار آنها است، می توانند بروند کار کنند. اینکه حالا 
گفته بشــود که جزئیّات این مذاکرات تحت نظر رهبری اســت، این حرف 

دقیقی نیست.«)1394/01/20(
شروط حیاتی و مهمی که دیده نشد!

از همه آنچه گفتیم مهم تر، شروط نه گانه ای بود که رهبر معظم انقلاب 
درباره برجام معین کرده و خواستار رعایت دقیق و مو به موی آن شدند. آیا 
آنان که به دروغ ادعا می کنند همه چیز با رهبری هماهنگ شده، این نامه 
را فراموش کردند و آیا ادعا می کنند این شــروط رعایت شــده!؟ با خواندن 
فهرست وار این شروط نه گانه خواهید دانست که هیچ یک از آنها جامه عمل 
نپوشید و اتفاقا فاجعه برجام دقیقا در اثر نافرمانی از این فرامین روشنگر بود! 

به بخش هایی از این نامه تاریخی توجه کنید:
نقاط ابهام و ضعف های متعدد

»چگونگی رفتار و گفتار دولت آمریکا در مســئله  هسته ای و مذاکرات 
طولانی و ملال آور آن، نشان داد که این نیز یکی از حلقه های زنجیره  دشمنی 
عنادآمیز آنان با جمهوری اسلامی است. فریب کاری آنان در دوگانگی میان 
اظهارات اوّلیّه   آنان که با نیّت قبول مذاکره  مســتقیم از ســوی ایران انجام 
می شــد، با نقض عهدهای مکرّر آنان در طول مذاکرات دوساله و همراهی 
آنان با خواسته های رژیم صهیونیستی و دیپلماسی زورگویانه   آنان در رابطه 
با دولت ها و مؤسّسات اروپاییِ دخیل در مذاکرات، همه نشان دهنده  آن است 
که ورود فریب کارانه   آمریکا در مذاکرات هسته ای، نه با نیّت حل وفصل عادلانه، 
که با غرض پیشبرد هدف های خصمانه   خود درباره  جمهوری اسلامی صورت 
گرفته است. ... محصول مذاکرات که در قالب برجام شکل گرفته است، دچار 
نقاط ابهام و ضعف های ساختاری و موارد متعدّدی است که در صورت فقدان 
مراقبت دقیق و لحظه به لحظه،  می تواند به خسارت های بزرگی برای حال و 

آینده   کشور منتهی شود.«
تضمین بگیرید!

»از آنجا که پذیرش مذاکرات از سوی ایران اساساً با هدف لغو تحریم های 
ظالمانه   اقتصادی و مالی صورت گرفته است و اجرائی شدن آن در برجام به 
بعد از اقدام های ایران موکول گردیده، لازم است تضمین های قوی و کافی 
برای جلوگیری از تخلّف طرفهای مقابل، تدارک شود، که از جمله  آن اعلام 
کتبی رئیس جمهور آمریکا و اتحّادیه  اروپا مبنی بر لغو تحریم ها اســت. در 
اعلام اتحّادیه   اروپا و رئیس جمهور آمریکا، باید تصریح شود که این تحریم ها 
به کلیّ برداشته شده است. هرگونه اظهاری مبنی بر این که ساختار تحریمها 

باقی خواهد ماند، به منزله   نقض برجام است.«
اول قرارداد بعد نابودی!

»اقدام در مورد نوسازی کارخانه  اراک با حفظ هویتّ سنگین آن، تنها در 
صورتی آغاز خواهد شد که قرارداد قطعی و مطمئن درباره  طرح جایگزین و 
تضمین کافی برای اجرای آن منعقد شده باشد.« اکنون مدت هاست کارخانه 
اراک نابود شــده و هیچ قرار داد قطعی بین ایران و 1+5 وجود ندارد! کاش 

تنها و تنها به همین یک بند توجه می شد
پایاپای معامله کنید!

    »معامله   اورانیوم غنی  شده  موجود در برابر کیک زرد با دولت خارجی 
در صورتی آغاز خواهد شد که قرارداد مطمئن  دراین  باره همراه با تضمین 
کافی منعقد شــده باشــد. معامله و تبادل مزبور، باید به تدریج و در دفعات 
متعدّد باشــد.« حالا مدت ها از انتقال بیش از ده تن اورانیوم غنی شــده به 
ارزش میلیاردها دلار می گذرد ، اما هنوز گرمی کیک زرد وارد کشــور نشده 

است! چون قرار دادی در کار نیست!
اینها بخشی از شروط مهم رهبر انقلاب بود. آیا این موارد اجرایی شد!؟ آیا 
این موارد جزء آنچه که ایشان دستور داده اند نیست!؟ آیا کسانی که مدعی 
»ســمعا و طاعتا « گفتن به رهبر انقلابند، در برابر این هشــدار های مهم و 
تعیین کننده هم سمعا و طاعتا گفتند!؟یا نه آشکارا و بی هیچ پروایی، حتی 

یک مورد از آن را اجرا نکردند!؟
برای مردم پوشــیده و پنهان نیست که سند برجام، با هشدارهای رهبر 
انقلاب و صرفا برای کسب تجربه ای تاریخی و البته بسیار تلخ و گران، از سوی 
رهبر انقلاب اجازه داده شــد و در مسیر تهیه سند و اجرای آن، توصیه های 

ایشان یکی پس از دیگری نادیده گرفته شد.
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